

الذهب يرتفع مع تزايد الطلب على أصول الملاذ النهر بعد رسوم ترامب

Gold prices extended gains on Tuesday as uncertainty over US President Donald Trump's tariff plans persisted, affecting investor sentiment and boosting the yellow metal's safe-haven appeal amid fears of a possible global trade war. Spot gold rose 0.2 percent to \$2,903.56 an ounce, while U.S. gold futures rose 0.6 percent to \$2,916.80.

[Source \(Al-Arabiya.net Website, Edited\)](#)



واصلت أسعار الذهب مكاسبها اليوم الثلاثاء، مع استمرار حالة عدم اليقين بشأن خطط الرئيس الأميركي دونالد ترامب المتعلقة بالرسوم الجمركية، مما أثر على معنويات المستثمرين وعزز جاذبية المعدن الأصفر كملاذ آمن، وسط مخاوف من اندلاع حرب تجارية عالمية محتملة. وارتفع سعر الذهب في المعاملات الفورية بنسبة 0.2 في المئة ليصل إلى 2903.56 دولار للأونصة، في حين صعدت العقود الآجلة الأميركية للذهب بنسبة 0.6 في المئة لتبلغ 2916.80 دولار.

[المصدر \(موقع العربية نت، بتصرف\)](#)

MOROCCO'S EXTERNAL DEBT CEILING REACHES \$6 BILLION

Moroccan Minister of Economy and Finance Nadia Fattah Alaoui explained that "the government expects the economy to grow by 4.6 percent in 2025," noting that these expectations exceed the International Monetary Fund's estimate of 3.9 percent. Alaoui pointed out that Morocco's external debt ceiling is \$ 6 billion, revealing that two-thirds of this amount has been obtained. She pointed out that all economic sectors in Morocco witnessed remarkable growth during 2024, including tourism, industry, services, and phosphate.

She explained that foreign direct investment to Morocco witnessed a rise of 25% to reach about \$ 4.8 billion in 2024.

[Source \(Al-Arabiya.net Website, Edited\)](#)



سقف الدين الخارجي للمغرب بلغ 6 مليارات دولار

أوضحت وزيرة الاقتصاد والمالية المغربية نادية فتاح العلوي، أنّ "الحكومة تتوقع نمو الاقتصاد 4.6 في المئة عام 2025"، مشيرة إلى أنّ هذه التوقعات تتجاوز تقديرات صندوق النقد الدولي والبالغة 3.9 في المئة. وأشارت العلوي إلى أنّ سقف الدين الخارجي للمغرب يبلغ 6 مليارات دولار، كاشفة أنه تم الحصول على ثلثي هذا المبلغ. وبيّنت أنّ جميع القطاعات الاقتصادية في المغرب قد شهدت نمواً ملحوظاً خلال عام 2024، بما في ذلك السياحة والصناعة والخدمات والفوسفات.

وأوضحت أنّ الاستثمارات الأجنبية المباشرة إلى المغرب شهدت ارتفاعاً بنسبة 25 في المئة لتصل إلى نحو 4.8 مليار دولار خلال عام 2024.

[المصدر \(موقع العربية نت، بتصرف\)](#)

MIDDLE EAST ATTRACTED 95 MILLION TOURISTS IN 2024

Saudi Tourism Minister Ahmed Al-Khatib confirmed that "the Middle East received 95 million tourists in 2024, and the share of the Gulf countries was the largest share of tourists, as major events contributed to attracting large numbers of tourists." He pointed out that "intra-Gulf tourism is witnessing continuous prosperity, and the Gulf countries attract capital thanks to their stability and economic growth," adding that "the private sector is a key partner in promoting tourism in the Gulf."

For his part, the Secretary General of the Cooperation Council for the Arab States of the Gulf, Jassim Al-Budaiwi, stressed that "the tourism sector in the Gulf Cooperation Council countries is witnessing a qualitative transformation, achieving an economic return that exceeded \$ 110 billion in 2023."

[Source \(Al-Arabiya.net Website, Edited\)](#)



منطقة الشرق الأوسط جذبت 95 مليون سائح في 2024

أكد وزير السياحة السعودي أحمد الخطيب، أنّ "منطقة الشرق الأوسط استقبلت 95 مليون سائح عام 2024، وكانت حصة دول الخليج الحصة الأكبر من السياح حيث ساهمت الفعاليات الكبرى في جذب أعداد كبيرة من السياح".

ونوّه إلى أنّ "السياحة البنينية بين دول الخليج تشهد ازدهاراً متواصلاً، كما أنّ دول الخليج تجذب رؤوس الأموال بفضل استقرارها ونموها الاقتصادي"، معتبراً أنّ "القطاع الخاص شريك أساسي في تعزيز السياحة في الخليج".

من جهته أكد الأمين العام لمجلس التعاون لدول الخليج العربية، جاسم البديوي، أنّ "القطاع السياحي في دول مجلس التعاون لدول الخليج العربية يشهد تحولاً نوعياً، محققاً عائداً اقتصادياً تجاوز 110 مليارات دولار عام 2023".

[المصدر \(موقع العربية نت، بتصرف\)](#)

KUWAIT EXPECTS NEW BUDGET DEFICIT OF AROUND 6.3 BILLION DINARS

At the General Budget Conference for the fiscal year 2025-2026, the Kuwaiti Ministry of Finance affirmed the work of the state's strategic directions, general policy, and future aspirations to achieve its developmental, economic, and social goals.

According to the draft budget, public revenues were estimated at KD 18.2 billion, while the deficit amounted to KD 6.3 billion, and expenditures amounted to KD 24.5 billion.

The Kuwaiti Minister of Finance explained that oil revenues amounted to 15.3 billion dinars, a decrease of 5.7 percent from the previous fiscal year as a result of estimating the price of a barrel of oil for this year at \$ 68, while non-oil revenues amounted to 2.9 billion dinars, an increase of 9 percent over the previous fiscal year. As for the components of budget expenditures, salaries and the like amounted to 15.0 billion dinars, support amounted to 4.4 billion dinars, capital expenditures amounted to 2.2, and the remaining expenditures amounted to 2.8 billion dinars.

[Source \(Al-Arabiya.net Website, Edited\)](https://www.al-arabiya.net)

الكويت تتوقع عجزاً في الميزانية الجديدة بحدود 6.3 مليار دينار



أكدت وزارة المالية الكويتية، في مؤتمر الميزانية العامة للسنة المالية 2025 - 2026، على العمل بالتوجهات الاستراتيجية للدولة وسياساتها العامة وتطلعاتها المستقبلية لتحقيق أهدافها التنموية والاقتصادية والاجتماعية.

وبحسب مشروع الميزانية فقد قدرت الإيرادات العامة بنحو 18.2 مليار دينار كويتي، فيما بلغ العجز 6.3 مليار دينار، وبلغت المصروفات 24.5 مليار دينار.

وأوضحت وزيرة المالية الكويتية، أن الإيرادات النفطية بلغت 15.3 مليار دينار بانخفاض 5.7 في المئة عن السنة المالية السابقة نتيجة تقدير سعر برميل النفط لهذه السنة بمبلغ 68 دولار، أما الإيرادات غير النفطية فقد بلغت 2.9 مليار دينار بزيادة بلغت 9% عن السنة المالية السابقة. وفي ما يتعلق بمكونات مصاريف الميزانية، فقد بلغت المرتبات وما في حكمها 15.0 مليار دينار، أما الدعم فقد بلغ 4.4 مليار دينار، بينما بلغت المصاريف الرأسمالية 2.2، أما باقي المصاريف فقد بلغت 2.8 مليار دينار.

[المصدر \(موقع العربية نت، بتصرف\)](https://www.al-arabiya.net)

BRAZIL'S ECONOMY TO GROW BY 3.8 PERCENT IN 2024

Brazil's economy grew 3.8 percent in 2024, data from Brazil's central bank showed, reflecting continued stronger-than-expected growth despite losing momentum in recent months as a result of significant monetary tightening. This indicator, which includes indicators of production in the agricultural, industrial, and service sectors, as well as production tax data, is one of the most prominent indicators of GDP.

According to the data, economic activity was flat in the fourth quarter of last year compared to the previous quarter. On a seasonally unadjusted basis, the IBC-PR index rose 2.4 percent compared to December 2023.

[Source \(Al-Sharq Al-Awsat Newspaper, Edited\)](https://www.al-sharq-al-awsat.com)

اقتصاد البرازيل ينمو 3.8 في المئة في 2024



أظهرت بيانات البنك المركزي البرازيلي نمو الاقتصاد البرازيلي بنسبة 3.8 في المئة عام 2024، ما يعكس استمرار نمو أقوى من المتوقع، رغم فقدان الزخم في الأشهر الأخيرة نتيجة للتشدد النقدي الكبير. ويُعد هذا المؤشر الذي يشمل مؤشرات للإنتاج في القطاعات الزراعية والصناعية والخدمية، إلى جانب بيانات الضرائب على الإنتاج، من أبرز المؤشرات للنتائج المحلي الإجمالي.

ووفقاً للبيانات، كان النشاط الاقتصادي ثابتاً في الربع الأخير من العام الماضي مقارنة بالربع الذي قبله. وعلى أساس غير معدل موسمياً، ارتفع مؤشر «آي بي سي- بي آر» بنسبة 2.4 في المئة مقارنة بديسمبر 2023.

[المصدر \(صحيفة الشرق الأوسط، بتصرف\)](https://www.al-sharq-al-awsat.com)

JAPAN'S GDP EXCEEDS EXPECTATIONS

Japan's economy grew faster than expected thanks to improved corporate spending and a surprise increase in consumption, supporting the central bank's argument for further interest rate hikes.

The data showed gross domestic product grew 2.8 percent year-on-year in the fiscal quarter from (October to December, beating median market estimates by a 1.0 percent increase. Upbeat data helped lift the benchmark Nikkei stock index in Tokyo and the yen.

The annual rise in GDP follows revised growth of 1.7 percent in the previous quarter and translates into a quarterly rise of 0.7 percent, which is also better than the median estimate of a 0.3 percent rise.

[Source \(Al-Sharq Al-Awsat Newspaper, Edited\)](https://www.al-sharq-al-awsat.com)

النتائج المحلي الياباني يفوق التوقعات



نما اقتصاد اليابان بوتيرة أسرع من المتوقع؛ بفضل تحسن إنفاق الشركات، وزيادة مفاجئة في الاستهلاك، ما يدعم حجة البنك المركزي لمزيد من رفع أسعار الفائدة.

وأظهرت البيانات نمو الناتج المحلي الإجمالي بنسبة 2.8 في المئة على أساس سنوي، في الربع المالي خلال الفترة من أكتوبر (تشرين الأول) حتى ديسمبر (كانون الأول)، متجاوزاً متوسط تقديرات السوق بزيادة بنسبة 1.0 في المئة. وساعدت البيانات المتفائلة في رفع مؤشر نيكبي القياسي للأسهم في طوكيو، والين.

ويأتي الارتفاع السنوي في الناتج المحلي الإجمالي بعد نمو منقح بنسبة 1.7 في المئة، خلال الربع السابق، ويترجم إلى ارتفاع ربع سنوي بنسبة 0.7 في المئة، وهو أيضاً أفضل من التقدير المتوسط لارتفاع بنسبة 0.3 في المئة.

[المصدر \(صحيفة الشرق الأوسط، بتصرف\)](https://www.al-sharq-al-awsat.com)

■ OIL RISES AS SUPPLY DISRUPTIONS FROM KAZAKHSTAN

Brent crude prices rose on Tuesday, extending gains from the previous session after a drone attack targeted an oil pipeline pumping station in Russia, which led to a decline in crude flows from Kazakhstan. Brent crude futures rose 19 cents, or 0.25 percent, to \$75.40 a barrel. U.S. West Texas Intermediate crude futures rose about 1.05 percent to \$71.48 a barrel.

In a research note, BMI expects Brent crude to average \$76 per barrel in 2025, down 5 percent from the 2024 average, due to oversupply in the markets, tariffs, and trade tensions.

[Source \(CNBC Arabia Website, Edited\)](#)



■ النفط يرتفع بفعل تعطل الإمدادات من كازاخستان

ارتفعت أسعار خام برنت اليوم الثلاثاء، مواصلة مكاسبها من الجلسة السابقة، بعد هجوم بطائرة مسيرة استهدفت محطة ضخ لخط أنابيب نفط في روسيا، مما أدى إلى انخفاض تدفقات الخام من كازاخستان. وارتفعت العقود الآجلة لخام برنت بمقدار 19 سنتاً، أو ما يعادل 0.25 في المئة، لتصل إلى 75.40 دولاراً للبرميل. كما صعدت العقود الآجلة لخام غرب تكساس الوسيط الأميركي بنحو 1.05 في المئة، لتسجل 71.48 دولاراً للبرميل.

وتتوقع «BMI» في مذكرة بحثية أن يبلغ متوسط سعر خام برنت 76 دولاراً للبرميل عام 2025، بانخفاض نسبيته 5 في المئة عن متوسط عام 2024، بسبب وفرة المعروض في الأسواق، والرسوم الجمركية، والتوترات التجارية.

[المصدر \(موقع CNBC Arabia، بتصرف\)](#)

■ UAE THIRD GLOBALLY IN «AGILITY'S» EMERGING MARKETS

LOGISTICS INDEX 2025

The UAE continues to lead the 2025 edition of the Agility Emerging Markets Logistics Index, ranking third globally and first regionally, providing the best business environment, and outperforming most emerging economies in logistics opportunities and digital readiness, according to the index, an international benchmark for competitiveness in the logistics services sector for emerging global markets for 16 years.

The 2025 Agility Index showed the UAE moving up in the top six to enhance its competitiveness across all four categories of the index: international and local logistics opportunities, doing business, and digital readiness.

[Source \(Al-Khaleej Emirati Newspaper, Edited\)](#)

■ الإمارات الثالثة عالمياً في مؤشر «أجيلي تي» اللوجستي للأسواق الناشئة 2025

تواصل الإمارات العربية المتحدة تصدرها في «مؤشر أجيلي تي اللوجستي للأسواق الناشئة» في نسخة عام 2025، حيث حلت في المركز الثالث عالمياً والأول إقليمياً، حيث توفر أفضل بيئة للأعمال وتتفوق على معظم الاقتصادات الناشئة في الفرص اللوجستية والجهوية الرقمية، حسبما يؤكد المؤشر، وهو معيار دولي للتنافسية في قطاع الخدمات اللوجستية للأسواق العالمية الناشئة منذ 16 عاماً.

وأظهر مؤشر أجيلي تي لعام 2025 تقدم الإمارات العربية المتحدة في المراتب الستة الأولى لتعزيز قدرتها التنافسية عبر جميع الفئات الأربعة للمؤشر، وهي الفرص اللوجستية الدولية والمحلية، وركائز ممارسة الأعمال، والجهوية الرقمية.

[المصدر \(صحيفة الخليج الإماراتية، بتصرف\)](#)

